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Bio Obchod
Novou propagační kampaň na
podporu biopotravin a ekologic-
kého zemědělství zahájila mi-
nulý týden Evropská komise.
Kampaň se zaměřuje na propa-
gaci biopotravin zvláště mezi
mladými lidmi a dětmi a na
zvyšování důvěry spotřebitelů
v tyto potraviny. Pod heslem:
„Ekologické zemědělství. Šetr-
né k přírodě, prospěšné pro
vás.“ chce propagační kampaň
informovat o významu a příno-
sech ekologicky šetrného hos-
podaření a produkci ekologic-
kých potravin. 
Na stránkách http://ec.euro-
pa.eu/agriculture/organic/home
_cs mohou zájemci najít nejen
informace o principech ekolo-
gicky šetrného hospodaření,
hlavní myšlenky kampaně 
a propagační materiály, ale
třeba i biokuchařku, průvodce
nakupováním biovýrobků, hry
a kvízy pro děti a další zají-
mavosti, a to vše v češtině.
Součástí kampaně, která byla
odstartována na Zemědělském
veletrhu venkova (Foire de
Libramont) v Belgii za účasti
zástupců Generálního ředitel-
ství pro zemědělství a rozvoj
venkova EK, je také soutěž 
o vytvoření nového loga eko-
logického zemědělství, které
bude od roku 2010 povinné.
Firmám, podnikajícím v oboru
biopotravin, nabízí web mar-
ketingové materiály k bezplat-
nému využití při propagaci
biopotravin. K dispozici jsou
brožury, letáky, plakáty, ban-
nery, inzeráty, karty výrobků,
rozhlasové a televizní spoty 
a kuchařka.  
Kromě hlavního sloganu nabízí
Komise seznam dalších slo-
ganů a klíčových sdělení pro

účely komunikace výhod
biopotravin, například:  „Eko-
logické zemědělství. Přirozená
volba.“,  „Ekologické zeměděl-
ství. Buďte přirození!“, „Eko-
logické zemědělství. Věříme
kvalitě.“, „Ekologické země-
dělství. (Ne)bezpečně dobré.“,
„Ekologická produkce zodpo-
vědně využívá energii a pří-
rodní zdroje.“, „Ekologická
produkce přihlíží k místní a re-
gionální rovnováze a podporuje
využívání místních zdro-jů.“
„Růst ekologického zeměděl-
ství vytváří více pracovních
příležitostí, zlepšuje růst ven-
kovské ekonomiky a přispívá 
k lepší péči o venkovskou kra-
jinu.“
Komisařka pro zemědělství
Mariann Fischer Boel, k zahá-
jení kampaně řekla, „Poptávka
po biopotravinách roste a nabízí
podnikatelské příležitosti pro
všechny sektory dodavatel-
ského řetězce potravin. Vyzý-
vám všechny
ekologické pod-
nikatele, aby vy-
užili prostředků,
které kampaň
nabízí a pod-
pořili hlavní
myšlenky eko-
logického země-
dělství“. 
V několika po-
sledních letech
dochází k ná-
růstu počtu eko-
logicky hospo-
dařících země-
dělců, zpraco-
vatelů, produ-
centů nebo do-
vozců biopotra-
vin, a to v evrop-
ském i českém

Ekologické zemědělství: prospěšné
pro vás, pro nás, pro Evropu

měřítku. V roce 2005 bylo 
v EU celkem 182 305 ekolo-
gických provozovatelů, což
odpovídá nárůstu o 13,4 %
oproti roku 2004. Zvyšující se
zákaznická poptávka posiluje
ekologický trh a poskytuje
zemědělcům a zpracovatelům
nové příležitosti i u nás. V ČR
bylo na konci roku 2006 re-
gistrováno 152 výrobců biopo-
travin, na konci roku 2007 to
bylo 253 výrobců a nyní je
jejich počet již 375. 
Další informace o kampani
„Ekologické zemědělství. Šetr-
né k přírodě, prospěšné pro
vás.“ a sadu marketingových
propagačních nástrojů v tisko-
vé kvalitě, tzv. „toolbox“, který
mohou za určitých podmínek
zdarma využívat zájemci z celé
EU, naleznete na stránkách
www.organic-farming.
europa.eu.

Pokračování na str. 3
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Bio Obchod

Ekologické zemědělství:
prospěšné pro vás, pro nás, pro Evropu

United Bakeries vyrábí bio

Hlavní úkoly nového náměstka

Komentář Green marketing:
Evropská komise spustila kampaň, něko-
likrát odloženou z důvodu nedostatku
financí, aby informovala spotřebitele 
o výhodách biopotravin a podpořila ty,
kteří se pohybují na stále rostoucím trhu
s biopotravinami.  Hlavním sloganem je
„Ekologické zemědělství. Šetrné k pří-
rodě, prospěšné pro vás.“ Ale přes určité
podtextové sdělení, které naznačuje
zdravotní výhody konzumace biopo-
travin, Evropská komise odmítá upřed-
nostnit podporu ekologickému zeměděl-
ství na úkor konvenčního. 

Jiří Urban se nedávno stal
náměstkem ministra zeměděl-
ství pro ekologické zeměděl-
ství. Bio Obchod mu bla-
hopřál a zeptal se ho, jaké
hlavní úkoly ho čekají.
Jiří Urban: Děkuji za přání 
k tomu, že se podařilo ve
vedení ministerstvu zeměděl-
ství vytvořit důležitý post pro
agendu spojenou s ochranou
životního prostředí. Je to logic-
ké vyústění evropských trendů,
kdy zemědělství plní kromě
produkční role i další funkce
spojené s venkovem a údržbou
krajiny. I produkční zeměděl-

ství musí plnit standardy spo-
jené s ochranou životního
prostředí.
Já osobně považuji za nejlepší
multifunkční model právě eko-
logické zemědělství. Je mi ale
jasné, že to v současné době
není politicky ani celospolečen-
sky průchodné plošné řešení
pro celé české zemědělství. Ve
vedení ministerstva se shodu-
jeme s Akčním plánem rozvoje
EZ v ČR, že 10 % EZ z celkové
výměry zemědělské půdy v ČR
bude dobrým výsledkem.
V rámci těch 10 procent musí
ale dojít ke značnému zkvalit-
nění celého ekozemědělství 
v ČR a jeho struktur. To bude
ještě hodně práce. Na první
pohled se zdá, že je vše v po-
řádku, ale není!
Musíme v nejbližší době odpo-
vědět na tyto tři základní otázky:

Michael Mann, mluvčí zemědělského
odboru Evropské komise, řekl, „Nedá-
váme ekologickému zemědělství před-
nost před konvenčním. Pouze poskytu-
jeme marketingové nástroje na pomoc 
k rozvoji ekologického sektoru, čímž
pomáháme spotřebitelům dělat vlastní
rozhodnutí, které výrobky kupovat.“ 
Přesto se zdá, že sdělení „ekologické
zemědělství je dobré pro vás a pro
přírodu“ je odvážnější a otevřenější než
dřívější sdělení.

- Jak zvýšit naši národní pro-
dukci biopotravin (včetně
využití zpracování živočišných
bioproduktů z LFA oblastí na
biopotraviny) a jak rozšířit
ekozemědělství i do pro-
dukčních oblastí, kde jsou
kromě produkce i environmen-
tální pozitiva EZ nejmarkant-
nější?
- Jak zlepšit důvěru veřejnosti 
v bioprodukci a ekozeměděl-
ství? (zlepšení kontroly EZ,
konkrétnější nasměrování stá-
tem podporovaných reklam-
ních kampaní,  propagace ne-
anonymních biopotravin nejlé-
pe regionální produkce, zvý-
šení a prokázání environmen-
tálních efektů EZ, vyvrácení
současného image, že ekoze-
mědělcům jde jen o dotace)
- Jak posílit pozici odborných
struktur činných v EZ (pora-

Pokračování ze str. 1

Společnost United Bakeries,
která je lídrem středoevrop-
ského pekárenského trhu, po
dlouhodobém monitoringu spo-
třebitelského zájmu a pečli-
vých technologických přípra-
vách odstartovala výrobu bio-
pečiva. První pekárenské bio-
výrobky jsou distribuovány do
prodejní sítě v těchto dnech.
Bio výrobky doplňují širokou
nabídku standardních produktů

denství, věda, výzkum, vzdě-
lávání, osvěta...), které nejsou
na rozdíl od kontroly a dotací 
v ČR stabilizovány?
Bio Obchod: Máte již dnes
představu, jak zvýšit domácí
produkci biopotravin? 
Jiří Urban: Na to není jedno-
duchá odpověď. Chce to dlou-
hodobou práci od spodu, neje-
nom politická rozhodnutí. Zá-
kladní rámec pro EZ je dán a je
v pořádku. Celkové rozlohy
EZ v ČR jsou však dány
dotacemi, to je jistě všem
jasné. Proto na vaši velmi
zásadní otázku ne-mohu
odpovědět hned v prv-ním
rozhovoru. Věřím, že se nám
zlepšení produktivnosti našich
ekofarem společnými silami
postupně podaří.

Delta a jsou zařazeny do sorti-
mentu pod značkami Delta 
i Cerea. Od běžných výrobků
jsou odlišeny výrazným sym-
bolem BIO. Řada Delta BIO
obsahuje Chléb Šumava 500 g,
Tradiční chléb 300 g a Bo-
chánky 2x60 g, řada Delta
Cerea BIO nabízí zatím Krá-
lovský chléb 300 g a Slunečni-
cový chléb ve stejné gramáži.
Nové výrazné etikety Delta

Cerea s převažující zelenou
barvou a výrazným označením
BIO usnadní orientaci spotře-
bitelů v rozdílných kategoriích
výrobků.
„V nabídce máme i bio varianty
běžných výrobků, které nabí-
zíme jako alternativu ke kon-
venčnímu pečivu, které spo-
třebitelé už dobře znají, napří-
klad BIO Chléb Šumava nebo
BIO Slunečnicový chléb,“

uvedl Petr Mlíka, marketin-
gový ředitel společnosti United
Bakeries. Biopečivo se vyrábí 
v nově zmodernizovaném a pro
tuto výrobu speciálně uprave-
ném provozu pekárny United
Bakeries v Brně, která získala
platnou certifikaci od spo-
lečnosti Biokont CZ v rámci
zákona 242/2000 Sb. o ekolo-
gickém zemědělství.

Zdroj: TZ United Bakeries
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Tom Václavík
tom@greenmarketing.cz

Slovo šéfredaktora

Vážení přátelé,

post náměstka odpovědného za ekolo-

gické zemědělství je jistě krok správným

směrem. Ministr zemědělství tímto dává najevo, že má 

o budoucnost ekologického zemědělství starost.

Ovšem, je to jen první krok. Pro Jiřího Urbana a jeho

tým nyní nastanou horké dny. Musí vyslyšet stesky 

a nářky ze všech stran na dlouho neřešené problémy 

a snažit se s nimi poprat. Mezi nejnaléhavější jistě bude

uklidnit napětí mezi „producenty“ a „trávaři“. Dotační

politika v oblasti ekologického zemědělství není ideální,

to vidí všichni. Dokážeme ale najít takový model, který

zajistí jak dobrou péči o krajinu, tak produkci kvalitních

bioproduktů? Dokážeme u spotřebitelů vybudovat

důvěru v ekologické hospodaření a jeho produkty, aby

byl zajištěn jejich odbyt? Dokážeme najít společnou řeč

s maloobchodními řetězci, aby vyvinuli větší snahu 

k zapojení českých výrobců a zemědělců? Dokážeme

najít prostředky na výzkum, vzdělávání nových

odborníků na vysokých školách a kvalitní, odborné

poradenství pro zemědělce i potravináře? Pevně věřím,

že ano.

Dlouho jsme také upozorňovali na nedostatečně

vzdělané spotřebitele, kteří nevědí, proč si české biopo-

traviny kupovat. Tento problém se od letošního jara

snaží řešit informační kampaň SZIF. Nyní se k ní přidává

i celoevropská kampaň EU. Zda je zvolená forma tou

nejsprávnější ukáže až čas. Kampaň dává pod-

nikatelům do rukou nástroje a nechává na jejich

angažovanosti a iniciativě, aby jich využila. Uvidíme, zda

ministerstvo zemědělství udělá kampani dostatečnou

reklamu, aby se o ni podnikatelé vůbec dozvěděli.

Nových českých biopotravin se na trhu objevuje stále

více a více. To je skvělé zjištění. Firmy Hamé, United

Bakeries, Emco a další si již uvědomily, že bez inovací 

a vytváření produktů pro skupinu lidí, kterým záleží na

svém zdraví a nejsou jim lhostejné kvalita života a život-

ního prostředí, ve kterém žijí, se do budoucna budou jen

těžko rozvíjet.

Krásné letní dny vám přeje

Nové biomouky rozšiřují nabídku
českých biopotravin pod značkou 
„biomlýn“
Českým hospodyňkám, dbajícím o své
zdraví, se rozšiřuje výběr českých
surovin v kvalitě bio. Firma TopBio, a.s.
přichází s novou značkou české mouky 
v biokvalitě. Pod značkou „biomlýn“ na-
bídne od srpna v maloobchodních ře-
tězcích (např. Billa) tři druhy biomouky 
- pšeničnou hladkou, pšeničnou celozrn-
nou a špaldovou celozrnnou. Biokvalita
zaručuje mouku bez zbytků chemických postřiků, pesticidů,
kypřidel a chemických aditiv.
„Biomouka je jednou z nejvíce poptávaných a přitom nejlépe dos-
tupných biopotravin. Velice snadno a za přijatelnou cenu lze
moukou v biokvalitě zcela nahradit konvenční mouku, ozdravit
jídelníček a podpořit české ekologické zemědělství,“ vysvětluje
Radim Štěpánek ze společnosti TopBio, a.s. V budoucnu „biomlýn“
počítá s rozšířením sortimentu i na bezlepkové mouky.
Se značkou „biomlýn“ vstupuje na trh prvotřídní česká kvalita. Top-
Bio a.s. dodavatele mezi českými ekozemědělci pečlivě vybírá 
a suroviny prochází kontrolou ještě před nákupem. Pěstování 
a zpracování bioobilniny je pod přísným dohledem kontrolní a cer-
tifikační organizace KEZ o.p.s. Navíc je biopšenice a biošpalda
zkontrolována ve špičkově vybavené laboratoři, která dohlíží i na
čistotu biomouky. Biomouky „biomlýn“ jsou čerstvě namleté baleny
do standardních 1kg balíčků v Březnickém mlýně v Náměšti nad
Oslavou, což zaručuje spotřebitelům maximální čistotu a čerstvost.
Společnost TopBio a.s. působí na českém biotrhu od roku 2003.
Posláním společnosti je pomáhat trvalému a udržitelnému růstu
českých ekologických zemědělců a výrobců biopotravin a umístit
jejich produkci na český maloobchodní trh. Maloobchodníkům nabízí
poradenství v oblasti řízení kategori biopotravin, navrhuje optimální
produktové portfolio, cenovou a značkovou politiku 
a zajišťuje regálový servis např. pro řetězec prodejen družstva COOP.

Zdroj: TZ TopBio a.s

Biofarma Sasov přichází s novými
výrobky
Jihlavská Biofarma Sasov, známý
producent biouheráku a biošunky,
nedávno uvedl na trh další vý-
robky, tentokrát ovšem z rostlinné
říše. Jedná se o Bio bramborový
knedlík, Zmrazené bio bramborové
hranolky a Bio brambory vařené
vakuované. Výrobky jsou zatím
určeny pro velkoodběratele a gas-
tronomické provozy, ale maloob-
chodní balení se také připravuje. 
Nové výrobky pro Biofarmu Sasov
vyrábějí Mrazírny Brtnice, vzdá-
lené od Jihlavy jen 12 km. 
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Hamé nabízí bagety z biopečiva
Společnost Hamé nedávno
začala pro některé své bagety
používat biopečivo. Zeptali
jsme se paní Marcely Mitáč-
kové, ředitelky marketingu
Hamé, a.s., na další podrob-
nosti: 
BO: Můžete mi prosím před-
stavit váš „bio“ sortiment?
Marcela Mitáčková: Spo-
lečnost Bapa patřící do hol-
dingu společnosti Hamé nabízí
v těchto dnech ve svém širo-
kém porfoliu obloženého peči-
va 2 výrobky z BIO pečiva.

Jedná se o bagety Šunkovou se
špenátem, Sýrová se šunkou 
a ananasem. Obě bagety jsou
vyrobeny z BIO pečiva. 
Co vás vedlo k tomu, že jste
místo konvečního pečiva
začali používat biopečivo?
Zejména nás vedla chuť samot-
ného BIO pečiva a v ne-
poslední řadě i zvyšující se
trend bio produktů v České
republice. BIO pečivo, které
uvádíme na český trh v oblo-
ženém pečivu jako první, je
zajímavým artiklem pro naše
koncové zákazníky.
Kdo vám biopečivo vyrábí?
Bio pečivo bylo vyvinuto
společností Enzyma na naše
zadání a je v tuto chvíli vyrá-
běno jednou s pekáren, která
patří k našim dodavatelům.
O kolik je bagety s biopeči-
vem dražší než běžná?
Bagety z BIO pečiva jsou
prémiový produkt v našem sor-
timentu a dle toho vychází 
i koncová cena. Naším cílem

není oslovit těmito výrobky
širokou skupinu spotřebitelů,
ale zaměřujeme se na skupinu
zákazníků, která dbá na své
zdraví. 
Jak reagují na novinku vaši
zákazníci?
Bagety z Bio pečiva jsou na
trhu pod značkou Hamé Life
Style od půlky dubna letošního
roku a dle stále se zvyšujícího
se prodeje vnímáme zájem 
o tento produkt. Nejvíce vy-
hledávanou novinkou jsou zej-
ména v Praze a okolí. 
Plánujete časem přejít na
výrobu kompletních bioba-
get, tedy včetně náplně? Co
vám v tom nyní brání?
V úvahách jsme řešili i výrobu
kompletních bio baget, nicméně
v tuto chvíli bychom se dostá-
vali s cenou koncového výrob-
ku příliš vysoko. Marketin-
govou strategií společnosti
Hamé a jejich dceřinných spo-
lečností je oslovit vždy co
největší skupinu spotřebitelů.

To znamená vedle prémiových
produktů nabízet i produkty 
s výhodnými cenami. Pokud se
bio produkce a její cena přiblíží
obvyklým cenám, pak bychom
velmi rádi do sortimentu za-
vedli kompletní bio bagetu. 
Komentář Green marketing:
Společnost Hamé tímto krokem
skvěle reaguje na měnící se
požadavky zákazníků. Biopotra-
viny jsou stále vyhledávanější 
a Hamé si takto připravuje své
zákazníky na pravděpodobné
vytvoření samostatné prémiové
řady biobaget s vyšší cenou v bu-
doucnu. Sortiment svačinových,
chlazených biopotravin je zatím 
v ČR netknutý a nabízí velkou
příležitost. Hamé má navíc výho-
du velké distribuční síly a zna-
losti značky. 

Rozhovor



vydává ročenku 

Český trh s biopotravinami 2008
Green marketing ve spolupráci s Českým a slovenským odborným nakladatelstvím právě
vydávají ročenku Český trh s biopotravinami 2008. 
Spojením mediální síly největšího odborného vydavatelství v oblasti obchodu potravin 
a jedinečného know how marketingové agentury specializované na trh s biopotravinami vznikl
materiál, který vám pomůže růst stejně strmě, jako roste český trh s biopotravinami. 

Ročenka nabídne detailní analýzu českého 
bio trhu ... a mnohem více.

Vybíráme z obsahu:

■ Trh s biopotravinami ve světě

■ Nové produkty na trhu v ČR

■ Hlavní události 2007

■ Struktura trhu s biopotravinami v ČR

■ Produktová analýza

■ Maloobchodní prodej biopotravin v ČR

■ Analýza spotřebitelů biopotravin

■ Nové trendy v chování spotřebitelů

■ Jak správně komunikovat biopotraviny

■ Předpověď budoucího vývoje

■ Případové studie

■ Poprvé přehled českého trhu s výrobky Fair Trade

Objednávky posílejte na: Mgr. Tomáš Václavík, Green marketing, tel.: 541 263 456
tom@greenmarketing.cz, www.greenmarketing.cz

ve spolupráci s

ANO, objednávám u vás …… výtisků ročenky Český trh s biopotravinami 2008
(Cena za výtisk je 1 990 Kč + 19 % DPH = 2 368 Kč)

Příjmení: .................................................................. Jméno: ...............................................................

Název firmy: .........................................................................................................................................

Fakturační adresa: Ulice: .....................................................................................................................

PSČ: ........................................................................ Město: ................................................................

E−mail: ..................................................................... Tel.: ............................... Fax: ............................

IČ: ........................................................................... DIČ: ....................................................................

Podpis: .....................................................................

ČESKÝ TRH
S BIOPOTRAVINAMI

ve spolupráci s

2008

Ročenka právě
vyšla!



7 Srpen  2008

Bio Obchod

Vzdorovat konkurenci a hlavně
nabídnout vysokou kvalitu vín.
Právě to jsou důvody, proč se
víc než padesát vinařských
firem pustilo do biologické
ochrany vinic. Zatím biovína
prodávají na Moravě jen čtyři
výrobci. Do dvou let jich má
být více než desetinásobek.
Podle Milana Hluchého,
předsedy Svazu integrované
produkce hroznů a vína, zažívá
biovinařství obrovský rozvoj.
Naši vinaři jsou pod tvrdým
konkurenčním tlakem. Musí
čelit extrémně levným dovo-
zům stolních vín z Itálie či
Španělska, vysvětluje. Morav-
ská vína podle něj mohou
konkurovat jen tím, že nabízí
kvalitní přívlastková vína - poz-
dní sběry či výběry z hroznů. 
A s puncem bio mají šanci ještě
o něco vyšší. Biovína jsou ve
vyšších kategoriích trhu, kde
ještě v Evropě není přetlak.
Taková vína se dají vcelku
dobře prodat a ceny mohou být
až o patnáct procent vyšší, míní
Hluchý.
Biovína už lze podle něj
vyrábět bez výrazně vyššího
rizika, že hrozen zničí nějaká
choroba či škůdce. Biopro-

dukce je navíc ohleduplnější ke
zdraví konzumentů i k přírodě.
Poslední průzkumy ve vinicích
navíc ukázaly, že biologicky
ošetřované vinice jsou schopny
některým nemocem čelit pod-
statně lépe než ty, které jsou
ošetřovány chemií.
Do podmínek Jihomoravského
kraje se ekologická ochrana
vinic podle odborníků zna-
menitě hodí. Tento systém je
možné aplikovat do oblastí,
kde je maximálně 1200
milimetrů srážek ročně. „My
jsme v extrémně suché oblasti,
kde je v úhrnu zhruba 450
milimetrů srážek ročně. Jsme
oblast, kde je možné systém
bioprodukce poměrně úspěšně
aplikovat“, tvrdí vinař Petr
Marcinčák.
Na druhou stranu však při-
znává, že biovinařství není pro
každého. Je náročnější na práci,
vinici se musí věnovat pod-
statně víc pozornosti a přírodní
postřiky a preparáty jsou draž-
ší.
Pokud ale někdo chce dělat
víno špičkové kvality, musí
začít ve vinici. „Sám jsem byl 
k biologické produkci také
skeptický, ale přesvědčil jsem

se, že funguje. Výsledkem je
zdravý keř, čistá příroda,
vyrovnané prostředí ve vinici.
A to je první předpoklad pro to,
aby vyrostl zdravý kvalitní
hrozen“, míní.
Biovíno prodávají na jihu
Moravy pouze čtyři firmy,
všechny mají sídlo na Bře-
clavsku. Ostatní, které se o bio-
produkci pokoušejí, jsou teprve
v takzvaném přechodném ob-
dobí. Teprve po třech letech
biohospodaření budou moci na
trh vstoupit s víny opatřenými
značkou Bio.
Do té doby se vinice přísně sle-
dují. Kontroloři, mezi něž patří
i Milan Hluchý, mohou kdyko-
liv vstoupit do vinice a odebrat

vzorky z půdy, z listu nebo 
z hroznu. Každé vybočení 
z povolených norem umějí spe-
cialisté v laboratořích zjistit.
Biovíno v současnosti mohou
na jižní Moravě prodávat
pouze čtyři certifikovaní vinaři.
O certifikaci usiluje v České
republice 52 podniků, které
hospodaří na ploše 570 he-
ktarů.
Podíl výroby biovína na
celkové vinařské produkci by
tak činil zhruba 3 procenta. 
V Německu zaujímá biovíno
více než 3 procenta z celkové
produkce, v Rakousku zhruba
4 procenta. (sol)

Zdroj: Mladá fronta Dnes,
9.7.2008, upraveno

Vinaři sázejí na víno se značkou bio
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Tak trochu jiná restaurace…
V březnu letošního roku byla 
v Jablonci otevřena nová vege-
tariánská restaurace Li.Monáda.
Restauraci zprovoznila společ-
nost lidí, kteří se snaží kolem
sebe šířit dobré myšlenky,
vytvořit tak zdravou společnost
a nepatrně tím ovlivnit i svět
kolem nás. Několik let se sami
zabývají vyváženou stravou 
a každý z nich má i pozitivní
zkušenost z hlediska působení
potravin na jejich vlastní
zdraví, například léčbu alergie
nebo atopických ekzémů.
Kromě lahodných pokrmů
restaurace nabízí příjemné
posezení v klidné nekuřácké
atmosféře. K dispozici je zá-
zemí pro maminky s dětmi,
nově je zaveden přístup na
internet přes Wi-Fi a otevřena
letní terasa.
…jak na duši, tak na srdci 
a hlavně na těle

Li.Monáda nabízí široký výběr
vegetariánských jídel, která
jsou vařena s láskou a šetrně 
s ohledem na životní prostředí,
na energii živých potravin,
kterou chtějí zachovat a dopřát
tak příliv energie do našich těl 
a tím i osvěžit naši mysl.
„Vaříme jídla, která sami jíme 
a která máme rádi. Pokrmy
připravujeme s láskou a pečlivě
přistupujeme ke každému se-
stavenému jídlu jako k jedi-
nečnému celku, který by vám
měl dodat potřebnou a vyváže-
nou energii,“ říká Zuzana
Jirsová - absolventka fakulty
tělesné kultury, managementu 
a životního stylu univerzity
Palackého v Olomouci a zakla-
datelka restaurace Li.Monáda.
„Naší snahou je přiblížit se
přírodě a používat suroviny
pocházející z ní, které měly 
k dispozici již naše babičky.

Potraviny bez chemických
konzervantů, přidaných barviv,
geneticky nemodifikované a ji-
nak průmyslově neupravované.
Základem jsou pro nás přírodní
produkty, které dále zpraco-
váváme a vaříme s ohledem 
k jejich energetickému poten-
ciálu, používáme minimum
kupovaných polotovarů, klade-
me důraz na domácí výrobu 
- nabízíme například domácí
kváskový chléb,“ dodává Zu-
zančin bratr a zároveň spoluza-
kladatel Li.Monády Víťa Jirsa,
který provozuje i vlastní inter-
netový bio obchod.
Otevřenost a ochota podat
zákazníkovi to nejlepší a nej-
kvalitnější je vyjádřena i tím,
že  kuchyň v restauraci Li.Mo-
náda je otevřená a dá se do ní
přímo od stolu nahlédnout.
Kuchaři, kteří mají bohatou
zkušenost s bezmasým provo-
zem,  zpracovávají čerstvou se-
zónní zeleninu, do salátů přidá-
vají panenské oleje za studena
lisované, smaží na sezamovém
a slunečnicovém oleji a solí
mořskou solí. Javorovým a rý-
žovým sirupem a sladěnkou
ječmennou nám sladí život,
umeoctem, tofunézou (bezva-
ječnou majonézou z tofu),

mirinem, sójovou omáčkou
johsen a dalšími ochucovadly
uspokojují naše chuťové
pohárky.
„Chceme pečovat o lidi, otevřít
jim oči, pomoci nalézt tu
správnou cestu k sobě samému
a to prostřednictvím stopro-
centně kvalitní stravy. Touto
cestou chceme ukázat, jak se
starat o své zdraví - o to
nejdůležitější, co v životě
máme a co si nikdy nekou-
píme. Možná to zní naivně, ale
věříme, že láska, se kterou
jídlo děláme, se promítá i do
ostatních, a že je zákazníkům 
u nás dobře, cítí se tu klidně 
a načerpávají zde novou sílu 
a energii. A to je to, o co nám
především jde,“ říkají závěrem
sourozenci Jirsovi.
Doporučení autorky:
Pokrm: Svíčková s pšeničným
„masem“ a celozrnným knedlí-
kem
Nápoj: Mladý ječmen
Adresa: 28. října 2015/23, 
466 01, Jablonec nad Nisou
Webová stránka restaurace:
http://www.li-monada.cz/

Připravila: Petra Macháčková

N o v é  p r o d u k t y  n a  t r h u

Kategorie: eko a bio čisticí
prostředek
Balení: 1250 g
Trvanlivost: 30 měsíců
Zvláštnosti: Účinný a spolehlivý
prostředek pro zářivě čisté nádobí
a dlouhou životnost myčky.
Spolehlivě odstraňuje i zaschlé
zbytky jídla, škrob a bílkoviny.
Změkčuje vodu a zabraňuje
usazování vápenných vloček.

Rostlinné tenzidy a soli rozpouštějí
mastnotu. S příjemnou vůní
citronu.  Biologicky odbouratelné.
Certifikováno ECO GARANTIE.

Doporučená MO cena: 267,- Kč

Výrobce: AlmaWin
Reinigungskonzentrate
GmbH, Německo

AlmaWin - Prášek do myčky

Distribuce:
Natures Care CZ s.r.o.
Hlavní 15, 768 04 Střílky 
tel.: 774 528 372
objednavky@naturescare.cz
www.almawin.cz
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N o v é  p r o d u k t y  n a  t r h u

Kategorie: lubrikační gel
Balení: 100 ml
Trvanlivost: 24 měsíců
Zvláštnosti: Originální příchuť pro
kouzelné chvíle ve dvou. Vhodný 
i pro velmi citlivou a alergickou
pokožku. Obsahuje přirozeně hy-
dratující látky (aloe vera) a mine-
rály, které působící příznivě na
slizniční mikroflóru. Rostlinný
glycerin garantuje optimální
klouzavost a odstraňuje nepříjemné
pocity při nedostatečném zvlhčení
sliznice. Pro úplnou dokonalost 
a smyslný zážitek obsahuje extrakt
z BIO lékořice zklidňující
pokožku.

Doporučená MO cena: 395,- Kč
Výrobce: Starglide GmbH,
Německo

Kategorie: příloha
Balení: plastové vakuové balení
(500g) - plastové „střívko“ 
Trvanlivost: 2 měsíce od data
výroby (při teplotě 0 - 8 °C)
Zvláštnosti: hotová potravina jen 
k ohřevu, z bio brambor 
z Vysočiny
Složení: bio brambory, bio pše-
ničná mouka hrubá, bio pšeničná
krupice, bio guarová mouka, sůl.

Doporučená MO cena:
do 50,- Kč/ks

Výrobce:
Mrazírny Brtnice, a.s.
Distribuce:
Chladírenské vozy Mrazíren
Brtnice, vlastní distribuce dle
dohody a možností, odběr z farmy.

Bio bramborový knedlík

Kategorie: příloha
Balení: PE sáček (2,5 kg), papírová
krabice (5x2,5 kg sáček) 
Trvanlivost: 24 měsíců 
(při teplotě -20 °C)
Zvláštnosti: zcela bez použití tuku,
univerzální možnosti přípravy
Složení: bio brambory

Doporučená MO cena:
do 50,- Kč/kg 

Výrobce:
Mrazírny Brtnice, a.s.
Distribuce:
Rozvoz mrazírenským vozem při
větších objednávkách.
Bio brambory dodává a hranolky
distribuuje Josef Sklenář, Biofarma
Sasov, info@biofarma.cz
www.biofarma.cz

Zmrazené bio bramborové hranolky

Distribuce:
Natures Care CZ s.r.o.
Hlavní 15, 768 04 Střílky
tel.: 774 528 372,
objednavky@naturescare.cz
www.starglide.cz

Bio brambory dodává a knedlík
distribuuje Josef Sklenář,
Biofarma Sasov,
info@biofarma.cz
www.biofarma.cz

BIO mouka pšeničná hladká

Kategorie: mouky; potřeby pro
kuchařky a pekaře
Balení: papírový sáček
(moukový) 1 kg
Trvanlivost: 6 měsíců
Složení: mouka z biopšenice
Zvlášnosti: z české biosuroviny
Doporučená MO cena: 27,90 Kč
Výrobce: Březnický mlýn s.r.o.,
Březník 254, 675 74 Březník
Distribuce: 
TopBio, a.s.
topbio@topbio.cz
www.topbio.cz

BIO mouka pšeničná celozrnná jemně mletá

Kategorie: mouky; potřeby pro
kuchařky a pekaře
Balení: papírový sáček
(moukový) 1 kg
Trvanlivost: 6 měsíců
Složení: mouka z biopšenice
Zvlášnosti: z české biosuroviny
Doporučená MO cena: 26,90 Kč
Výrobce: Březnický mlýn s.r.o.,
Březník 254, 675 74 Březník
Distribuce: 
TopBio, a.s.
topbio@topbio.cz
www.topbio.cz

Starglide Lubrikační gel Lákavá malina

BIO mouka špaldová celozrnná

Kategorie: mouky; potřeby pro
kuchařky a pekaře
Balení: papírový sáček
(moukový) 1 kg
Trvanlivost: 6 měsíců
Složení: mouka z biošpaldy
Zvlášnosti: z české biosuroviny

Doporučená MO cena: 39,90 Kč

Výrobce: Březnický mlýn s.r.o.,
Březník 254, 675 74 Březník
Distribuce: 
TopBio, a.s.
topbio@topbio.cz
www.topbio.cz
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Regal a Makro vyhlásily soutěž

Vydavatelství Economia pod
záštitou časopisu Regal vyhlá-
silo třetí ročník soutěže Prodej-
na roku. Generálním partnerem
soutěže se již podruhé stala
společnost Makro Cash &
Carry ČR, která se podle své
dlouhodobé strategie snaží po-
moci malým obchodníkům 
v jejich souboji s velkými
obchodními řetězci. 
Soutěž Prodejna roku '08 je
určena všem nezávislým pro-
dejcům, a to jak z oblasti
potravin, tak dalšího spotřeb-
ního zboží. Do soutěže může
prodejnu nominovat její maji-
tel, ale i zákazník, který ji
považuje za ideální místo pro
své nákupy. „Již nyní registru-
jeme velký zájem o účast v této
soutěži, a to především ze stra-
ny specializovaných i široko-
sortimentních prodejen potra-
vin. Překvapením je rovněž
zvýšený zájem provozovatelů
regionálních obchodů,“ říká

Radana Čechová, šéfredaktor-
ka časopisu Regal. 
Přihlášky do soutěže mohou
zájemci posílat podle instrukcí
na www.prodejnaroku.cz až do
20. srpna 2008. 
V září proběhne hodnocení
porotou, ve které zasednou stej-
ně jako loni odborníci z mar-
ketingu, komunikace, reklamy,
designu, ale i manažeři firem
dodávajících vybavení prode-
jen. Do čela poroty, která bude
hodnotit vzhled a provoz
prodejen usedne Markéta
Světlíková, manažerka komu-
nikace společnosti Makro Cash
& Carry ČR. V porotě dále
mimo jiné usedne Michaela
Löblová, senior sales mana-
žerka společnosti IMIGE CR,
Zdeněk Skála, zodpovědný za
oblast Retail Market Monito-
ring společnosti Incoma Re-
search, Jaroslav Kuchař, part-
ner společnosti Blue Events,
Michal Zachar, ředitel PEI,

Luděk Čtvrtlík, vedoucí pro-
deje společnosti Wanzl-Interi-
éry, Radana Čechová, šéfredak-
torka časopisu Regal, a Daniel
Köppl, vedoucí redakcí mar-
ketingových titulů společnosti
Economia.
V říjnu proběhne v Praze
slavnostní vyhlášení vítězů 
a ocenění finalistů. „Minulý
ročník soutěže vzbudil velmi
pozitivní ohlasy ze strany
nezávislých obchodníků, pro
něž je tato soutěž jediným pro-
jektem svého druhu u nás. 
I díky této soutěži se v rámci
časopisu Regal vytváří silná
platforma pro výměnu názorů 
a nápadů ze strany nezávislých
maloobchodníků, kteří se snaží
vytvořit atraktivní alternativu
velkým moderním řetězcům,“
dodává Radana Čechová. 
„Soutěž Prodejna roku nám
určitě pomohla. Už i proto, že
naši zákazníci ocenili fakt, že
se něco takového vůbec pořá-

dá. Také se zajímali, proč je
určena pouze pro lidi z oboru. 
Sami navrhovali, že by byli rá-
di do hodnocení zahrnuti, 
i když se jedná o odborný
časopis. 
Pro nás je tato soutěž rovněž
motivační, protože jsme se
umístili na prvním místě a le-
tos bychom to rádi zopako-
vali,“ hodnotí loňský ročník
vedoucí vítězné prodejny
(Dům vína U závoje v Praze) 
v kategorii Food, Alena Lucá-
ková. 
Nezávislá prodejna je pro
účely soutěže Prodejna roku
definována jako prodejna (po-
travin nebo nepotravinářského
zboží), kterou provozuje firma
s českým kapitálem, stojí
samostatně mimo obchodí cen-
tra a parky, její rozměry dosa-
hují obvykle zhruba max. 
200 m2 a je provozována samo-
statně nebo je součástí sítě
několik prodejen. 
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ZAJÍMAVOSTI Z BIO SVĚTA
Kanada
Hain Celestial oficiálním
dodavatelem Zimních OH
2010 
Zimní olympijské hry v kanad-
ském Vancouveru v roce 2010
budou první Olympiádou s bio
příchutí. Společnost Hain Celes-
tial Canada se stala Oficiálním

dodavatelem biopotravin pro
olympijské i paralympijské hry 
v roce 2010. Dohoda společnosti
také zaručuje práva na sponzo-
rink kanadského olympijského
týmu na hrách v Pekingu 2008,
Vancouveru 2010 a Londýně 
v roce 2012. Hain Celestial
Canada může díky této dohodě
používat emblém zimních her
2010 pro propagační účely. 
Společnost Hain Celestial Group
je jednou z největších firem 
v oblasti přírodních potravin 
a biopotravin na světě. Hain
Celestial Group vlastní mimo
jiné tyto značky biopotravin:
Terra Chips, Garden of Eatin',
Earth's Best, Casbah, Imagine,
Yves Veggie Cuisine a Spectrum.

Německo
Maggi rozšiřuje
biosortiment
Tradiční německý výrobce kon-
venčních výrobků Maggi rozšířil
nedávno svoji řadu biopotravin
NaturPur Bio. Poprvé uvedl
Maggi na trh zeleninový biobu-
jón v roce 2007. V únoru 2008
následovaly salátové bioomáčky
a nyní se sortiment rozrůstá na
deset položek, mimo jiné  polo-
tovary Pasta Bolognese, Zape-
čené nudle s brokolicí, Cibulová
polévka, Rajčatová omáčka 
s nudlemi, Zeleninový bujón 
s nudlemi, Bylinková sůl 
a Slepičí vývar.  

USA
Whole Foods reaguje na
klesající kupní sílu 
Whole Foods Markets, největší
americký maloobchodní řetězec
s biopotravinami, zareagoval na
klesající americkou ekonomiku
a s ní související klesající kupní
sílu zákazníků uvedením pro-
gramu tak zvaných „Tipů na
výhodný nákup“. 
Maloobchodník tak chce svým
zákazníků usnadnit hledání
„opravdu výhodných nabídek“ 
v prodejnách s cílem umožnit
zákazníkům vyjít se svým
rozpočtem, aniž by museli obě-
tovat kvalitu.  „Top Five Tips“
zahrnuje návody, jak ušetřit
nákupem sezónních produktů,
výrobků aktuálně ve slevě nebo
nákupem většího balení. Whole
Foods v každé své prodejně
umožňuje využít služeb tzv.
„Value Gurus“, zaměstnanců,
kteří zákazníkům pomohou najít
zboží na slevě nebo sezonní
nabídku. 
Mluvčí Whole Foods program
komentoval slovy: „Chceme,
aby zákazníci věděli, že existují
způsoby, jak se těšit z kvalitních
potravin za rozumné ceny i v do-
bě, kdy ceny potravin celosvě-
tově rychle rostou. Program
pomůže zákazníky nasměrovat 
k nejvýhodnějším nabídkám 
v každém oddělení našich prode-
jen.“  

Wal-Mart bude nakupovat
od místních producentů
Wal-Mart, největší světový ma-
loobchodník, oznámil, že hodlá
nakupovat více ovoce a zeleniny
od místních producentů ve snaze
udržet nízké ceny a poskytnout
svým zákazníkům dostupnou
nabídku čerstvých a zdravých
potravin.  Společnost také ozná-
mila, že počet místních země-
dělců, se kterými spolupracuje,
se za dva roky zvýšil o 50 %. Pro

tento rok Wal-Mart počítá s tím,
že v USA od místních země-
dělců nakoupí čerstvou produkci
v hodnotě přibližně 400 milionů
dolarů (6 mld Kč).  
Podle výzkumů urazí v USA
čerstvé ovoce a zelenina mezi
farmou a jídelním stolem prů-
měrně přibližně 2 400 km. Díky
lepšímu plánování logistiky, lep-
šímu využití nákladních vozidel
a nákupu v okolí prodejen,
očekává Wal-Mart výrazné
snížení procestovaných kilo-
metrů. 

Velká Británie
Bill Clinton podporuje Fair
Trade kávu
Clinton Hunter Development
Initiative (CHDI), organizace
vedená skotským miliardářem
Sirem Timem Hunterem a bý-
valým prezidentem USA Billem
Clintonem, uvedla nedávno na
britský trh fair trade kávu pod
značkou Rwandan Farmers. 
Značka je 100% vlastněna
rwandskými zemědělci a všech-
ny zisky jsou investovány zpět
do zdravotnictví, vzdělávání 
a rozvoje pěstování kávy ve
Rwandě.  
Řada výrobků se bude prodávat 
v prodejnách řetězce Sainsbury's
a prodejnách zdravé výživy Ju-
lian Graves. Obal všech káv nese
slogan „Káva ze srdce Rwandy“
a osobní příběhy ně-kterých 
z 8 700 rwandských zemědělců,
zapojených do programu.
Uvedení kávy na britský trh pod-
poruje propagační tisková kam-
paň. Organizace také plánuje
vytvořit televizní pořad o životě
rwandských zemědělců. Kon-
cem roku by se měla řada
výrobků rozšířit o další, včetně
čaje a čokoládou obalovaných
kávových zrn. 
Organizace CHDI, založená 
v roce 2006 Clintonovou nadací
a Hunterovou nadací, má za cíl
zlepšit zdravotní péči, přístup 
k čisté vodě a vzdělávání ve
Rwandě a Malawi, a pomoci 
s rozvojem trhů pro tamní pro-
dukci. Organizace hodlá během
deseti let investovat do zeměděl-
ských projektů 100 milionů
dolarů (1,5 mld Kč).

Komentář Organic Monitor:
Ačkoli britský trh nabízí řadu
značek fair trade kávy,  předpo-
kládáme, že Rwandan Farmers
káva bude slavit velký úspěch.
Tato káva ma dvě důležité
odlišnosti oproti konkurenci.
Zaprvé, výnosy půjdou přímo
chudým rwandským zeměděl-
cům. Za druhé, značka má pod-
poru Clintonova jména. Dalším
výhodou je, že káva je nabízena
přes řetězec Sainsbury's, největ-
šího britského maloobchodníka
s fair trade výrobky. Britský trh 
s fair trade výrobky nejeví nej-
menší známky nasycenosti,
loňský obrat dosáhl téměř 17
miliard Kč.  

Svět
Katherine DiMatteo novou
prezidentkou IFOAM 

Novou prezidentkou Světové
federace hnutí ekologických
zemědělců IFOAM byla na
červnové valné hromadě v ital-
ské Vignole zvolena Katherine
DiMatteo z USA. V nově zvo-
leném desetičlenném předsed-
nictvu  (World Board) budou
kromě Katherine DiMatteo další
tři roky působit Jacqueline
Haessig Alleje z Filipín,  Moses
Kiggundu Muwanga z Ugandy,
Masaya Koriyama z Japonska,
Ong Kung Wai z Malaysie,
Andre Leu z Austrálie, Urs Nig-
gli ze Švýcarska, Fabio Piccioli 
z Itálie, Vanaja Ramprasad 
z Indie a Roberto Ugas z Peru.
Viceprezidenty byly zvoleni
Roberto Ugas a Urs Niggli. 
Katherine DiMatteo do před-
loňska působila jako preziden-
tka Organic Traders Association
v USA. 

Pokračování na str. 12
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ZAJÍMAVOSTI Z BIO SVĚTA

Prodej biobavlny rychle
roste
Podle zprávy „Well dressed?“
autorů Juliana Allwooda a Soren
Laursena z University of Cam-
bridge se počet módních značek,
nabízejících výrobky z bio-
bavlny v posleních letech vý-
razně zvýšil a dnes jich je  přes
800.  Zatímco pěstitelé biobavl-
ny jsou především v zemích jako
je Indie, Turecko, Čína, Thajsko
a USA, hlavní trhy pro výrobky
jsou v Evropě, 76 % 
z celkových prodejů, USA 
a Kanada mají podíl 21 %. 
Stejně tak roste počet certifiko-

vaných výrobců nití a vláken,
pleteného zboží a džínoviny. 
Podle zprávy snižuje ekolo-
gické pěstování bavlny pou-
žívání pesticidů, syntetických
hnojiv a umělých barviv o 92 %.

Mezi největší firmy nabízející
oblečení z biobavlny patří
Marks & Spencer, Levi's, Nike,
CO-OP, Patagonia, Timerland 
a Wal-Mart. Společnosti C&A,
Hennes &Mauritz, Target 
a Next začali s prodeji nedávno.

www.aiab.it

Francie
Monoprix koupil řetězec
bioprodejen
Monoprix, jeden z
největších francouz-
ských maloobchod-
níků (298 prodejen,
17 714 zaměstnan-
ců), podepsal v čer-
venci smlouvu o pře-
vzetí pařížského
řetězce biosuper-
marketů Naturalia.
Naturalia provozu-
jící 38 prodejen 
s 300 zaměstnanci,
měla v roce 2007 obrat 49 mili-
onů eur (1,2 mld Kč). Naturalia
byla založena v roce 1973 eko-
logickým zemědělcem v sever-
ní Francii, rozvoj ovšem nastal
až v roce 1997, kdy do firmy
vstoupili dva odborníci na
obchod s biopotravinami, Eric
Vochel a Emmanuel de la
Baume.
Naturalia upřednostňuje pro
své prodejny lehce dostupné 
a exkluzivní prostory v centru
měst. Řadu let také rozvíjí
vlastní řadu biopotravin. 

Akvizice řetězce Naturalia je
jen jedním z příkladů investic
konvenčních maloobchodníků
do biosektoru v poslední době.
V Německu rozvíjí společnost
REWE svoji vlastní síť bio-
prodejen Vierlinden. V USA
otevřela společnost Publix
další prodejnu Greenwise na
Floridě. Podobný vývoj pro-
bíhá v Asii. Společnosti se tak
snaží vydělat na rostoucí

spotřebitelské poptávce po
přírodních produktech a biopo-
travinách. Ne všechny projekty
ovšem jsou úspěšné. Například
maloobchodní společnosti Ice-
land (Velká Británie) a Super-
Valu (USA) výrazně do biosek-
toru investovali, ovšem bez
výraznějšího úspěchu. 

Zdroj: Kai Kreuzer, 
Organic-Market.Info

ZPRÁVY
v kostce

Britští labouristé
oznámili, že pokud vyhrají
příští volby, zavedou ve
školách obědy zdarma. Tento
slib bude součástí stranického
manifesta. Britské školy musejí
dnes nabízet nízkotučné pokr-
my bez přídavku cukru. La-
bouristé si slibují, že by tento
krok pomohl zvýšit počet
zdravě se stravujících dětí. 

Na setkání s němec-
kými mlékárnami oznámili
představitelé německých eko-
logických zemědělců ze svazů
Bioland, Demeter a Naturland
spokojenost se současnou ce-
nou biomléka ve výši 50 c/l
(příbližně 12 Kč/l). 

Zákaz rozdávání plas-
tových tašek v maloobchod-
ních prodejnách Marks &
Spencer vedl k 80% snžení
počtu vydaných tašek. Na
začátku května se maloobchod-
ník rozhodl účtovat za plastové
tašky 5 pencí (1,50 Kč), aby
podpořil ekologičtější alterna-
tivy. Za posledních deset týdnů

maloobchodník vydal o 70 mi-
lionů méně plastových tašek
než ve stejném období vloni.  

Guvernér Kalifornie
Arnold Schwarzenegger prav-
děpodobně podepíše zákon,

který zakáže používání trans-
mastných kyselin v tomto
americkém státě. Restaurace 
a pekárny v Kalifornii budou
muset transmastné tuky od-
stranit z nepekařských výrobků
do konce června příštího roku
a z pekárenských výrobků do
července 2010. Podobný zákaz
již platí v městě New York.
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Té m a Bio ve společném stravování
Pro ekologické zemědělce je
tento odbytový kanál extrémně
zajímavý. Představuje totiž
poměrně velmi stabilní a před-
vídatelný trh, navíc zdaleka ne
tak náročný, jako trh maloob-
chodní. Navíc nevyžaduje
investice navíc v podobě balení
a etiketování. Školní a podni-
kové jídelny jsou schopny ode-
bírat sezónní produkci a nevy-
žadují „jahody v prosinci“. 
Nevýhodou pro české bioze-
mědělce mohou být poměrně
malé odběry na venkovských
školách a obecná obava z vý-
razného navýšení cen. 

Bio v klinikách 
a nemocnicích
Ve studii, kterou provedla firma
CHD-Expert Group roku 2007,
bylo zkoumáno využití biopro-
duktů v německých klinikách 
a nemocnicích. Studie zjistila,
že každá třetí klinika zavedla
bioprodukty minimálně v jedné
kategorii. 
V další studii s názvem
„Barometr společného stravo-
vání 2008“ bylo zjištěno, že
bioprodukty nabízí více než
polovina podniků společného
stravování. Konkrétně to zna-
mená, že 62 % dotazovaných
závodních jídelen, 57 procent
klinik a 52 procent nemocnic
pravidelně používá biopro-
dukty. Jen v roce 2007 zavedla
čtvrtina podnikových restau-
rací biopotraviny. Podle prů-
zkumu agentury Synovate za-
vádí 62 procent ze zhruba 

30 000 podnikových restaurací
v Německu bioprodukty. 
Zcela vpředu na seznamu
nejoblíbenějších bioproduktů
stojí zelenina a saláty, násle-
duje ovoce a brambory. 

Menzy stojí 
v popředí trendu
Řada vysokoškolských menz
patří k průkopníkům v oblasti
biostravování. Například men-
ze v Osnabrücku sází na bio již
zhruba 20 let. Od roku 2005
vlastní kuchyně certifikát bio.
Třetina zeleniny pochází z eko-
logického zemědělství a velká
část z regionu. Díky obchodní
spolupráci s jinými student-
skými organizacemi může být
nabídka vytvořena atraktivně
také vzhledem k ceně. Gene-
rální sekretář zastřešujícího
orgánu německých vysoko-
školských menz Achim Meyer,
potvrzuje, že biopokrmy zaují-
mají na jídelních lístcích pevné
místo.
Více jak polovina ze všech 700
německých univerzitních menz
nabízí biopokrmy, 21 jsou cer-

tifikovány. Celkový obrat ně-
meckých menz byl vloni 
313 mil. eur. Podíl bioproduktů
činil přibližně 8 až 10 %. Jídel-
ny na vysokých školách tak
patří k největšímu odběratelům
bioproduktů v německém spo-
lečném stravování. 

Biopotraviny 
v granadské nemocnici
V nemocnici „Virgen de las
Nieves“ ve španělském městě
Granada je denně připravováno
okolo 1 100 snídaní výhradně 
z bioproduktů. Granadská ne-
mocnice je tak první, která se
zapojila do bioprogramu vy-
hlášeného Andaluským minis-
terstvem zemědělství a začala
svým pacientům biopotraviny
nabízet.  Kromě pacientů si li-
bují také zemědělci - díky to-
muto kroku vznikly v okolí
Granady dva nové zpracovatel-
ské podniky.
Vládní bioprogram je dopro-
vázen informační kampaní,
vysvětlující pacientům výhody
biopotravin. Do programu se

brzy zapojí také nemocnice 
v Jaénu a další stovky provo-
zoven, jako školní družiny,
domovy důchodců a nemoc-
nice se budou snažit přesvědčit
své zákazníky o výhodách
Andaluských bioproduktů.

Biopotraviny si stále častěji nacházejí cestu do oblasti veřejného stravování. Německé a americ-
ké vysokoškolské menzy se pyšní podílem biopotravin, britské nemocnice se snaží zlepšit pobyt
svých pacientů nabídkou produktů od místních zemědělců. Školáci v Římě denně snědí 
200 000 porcí obědů připravených z biopotravin. V Rakousku činí podíl biosurovin v jídelnách
nemocnic a sociálních ústavů až 30 procent. Americká cateringová společnost Bon Appetite
Management z kalifornského Palo Alto zajišťuje služby stravování pro zaměstnance firem jako
jsou eBay, Yahoo, Best Buy and Oracle. Bon Apetite používá pouze bioprodukty od místních
dodavatelů a svým zákazníkům nabízí různé volby, od veganských až po celozrnné pokrmy.
Mezi společnostmi, které v poslední době výrazně „ozdravily“ stravování svých zaměstnanců,
patří Cisco Systems, Dow Chemicals a SAS.
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Zprávy z výzkumu

Souhrn výsledků studií
o biopotravinách
S rostoucí popularitou biopo-
travin se vědci snaží najít
rozdíly ve zdravotních výho-
dách biopotravin a konvenčních
potravin.  Například ve zprávě
zveřejněné v březnu 2008
cituje americká organizace
Organic Center výsledky studií,
které dokazují, že biopotraviny
jsou o 25 % nutričně bohatší
než konvenční potraviny. Minu-
lý týden ovšem zveřejnil eme-
ritní profesor Joseph Rosen 
z Rutgers University v USA
zprávu, která tyto závěry vy-
vrací.  
Posudek vypracovaný British
Nutrition Foundation (BNF)
vloni v červnu konstatuje, že
dostupné soubory vědeckých
studií zatím nepodporují názor,
že by biopotraviny byly nu-
tričně bohatší než konvenční
potraviny.  
„Ekologické zemědělství před-
stavuje udržitelný způsob ze-
mědělství, které nepoužívá
umělá hnojiva a pesticidy a vy-
užívá střídání plodin a příklad-
nou starost o hospodářská zví-
řata jako nástrojů na kontrolu
škůdců, plevelů a nemocí,“
napsala Claire Williamson 
z BNF. „Z pohledu výživy není
v tuto chvíli dostatek důkazů 
k tomu, abychom doporučily
biopotraviny na úkor kon-
venčně vyráběných potravin.“
S tímto závěrem nesouhlasí
Amarjit Sahota, ředitel britské
agentury Organic Monitor, kte-
rý řekl „Za posledních několik
let se objevuje stále více vě-
deckých studií, které ukazují,
že biopotraviny obsahují více
vitamínů a výživných látek než
běžné potraviny. A výzkumů
podporujících tyto závěry se
objevuje mnohem více, než
studií s opačnými výsledky.“ 
V otázce vztahu ekologického
zemědělství a životního pro-
středí se například britská vláda
shodla, že „ekologické země-
dělství je o 26 % méně energe-
ticky náročné než konvenční“. 

Zuzana Škvařilová, BSc, ve-
doucí Odborné skupiny pro
environmentální vlivy výživy
při České společnosti pro vý-
živu a vegetariánství, vypraco-
vala přehled studií o rozdílech
mezi biopotravinami a kon-
venčními potravinami. Z  uve-
deného přehledu vyplývá, že
produkty biozemědělství mají
mnohem vyšší nutriční úroveň,
než produkty z konvenčního
zemědělství. Biopotraviny mají:
- až dvojnásobný obsah něk-

terých pro zdraví důležitých
minerálních látek (Například:
až o 60 % více zinku, až 
o skoro 140 % více hořčíku,
až o 68 % více vápníku.),

- až o 50 % vyšší obsah ochran-
ných látek, především anti-
oxidantů, (Například: vyšší
obsah vlákniny, až o 38 %
více vitamínu C, až o 46 %
více vitamínu E.),

- nižší obsah těžkých kovů.

Přehled výsledků
studií o biopotravinách
1. EU - VB
Studie ukázala, že čerstvé bio
brambory, bio pšenice a bio ku-
kuřice měly, ve srovnání s kon-
venčně vypěstovanými, v prů-
měru:
- zhruba dvakrát tolik minerálů,
- nižší hladinu těžkých kovů:

merkuria, hliníku, olova a
kadmia.

Dále pak bio pšenice a bio
brambory měly:
- nižší obsah bílkovin, které ale

byly vyšší kvality (protože
měly vyšší obsah esenciálních
aminokyselin a méně volných
aminokyselin),

- vyšší obsah vlákniny,
- vyšší obsah sušiny.
Smith, B. L. (1993) Organic
foods vs. supermarket foods:
Element levels. Journal of
Applied Nutrition. 45, 35-39.
ht tp: / /www.foodmarketex-
change.com/datacenter/prod-
uct/organic/details/dc_pi_orga
nic_05.htm

2. Recenze 41 studií (2001):
Recenze ukázala, že biopo-
traviny mají, ve srovnání s kon-

venčně vyprodukovanými po-
travinami, v průměru:
- 29 % více hořčíku, 
- 27 % více vitamínu C, 
- 21 % více železa, 
- 13 % více fosforu, 
- 26 % více vápníku, 
- 11 % více mědi, 
- 42 % více manganu, 
- 9 % více draslíku.  
Recenze dále ukázala, že špe-
nát, salát, zelí, brambory a mr-
kev, všechny v bio kvalitě, mají
ještě vyšší nutriční hodnoty,
než ty předešlé.
Worthington, V. (2001) Nutri-
tional quality of organic versus
conventional fruits, vegetables,
and grains. The Journal of
Alternative and Complemen-
tary Medicine. 7 (2); 161-173.
http://www.liebertonline.com/d
oi/abs/10.1089/107555302605
11685, http://www.nutrition
4health.org/nohanews/NNSp02
NutQualOrganicVsConv.htm

3. EU - VB
V současnosti probíhá čtyřletá
studie nazvaná Quality Low
Input Food (QLIF) study.
Předběžné výsledky této studie
ukázaly, že bio ovoce a zelenina
obsahuje, ve srovnání s kon-
venčně vypěstovaným ovocem
a zeleninou:
- 40 % více antioxidantů,
- více železa,
- více zinku.
http://www.soilassociation.org/
web/sa/saweb.nsf/89d058cc4d
beb16d80256a73005a2866/53
6379ea38eaf4ca80257383006
1ac90!OpenDocument

4. Recenze z roku 2001 
(vydaná The Soil Association),
jež zahrnovala 4000 studií na
biopotraviny ukázala, že biopo-
traviny, ve srovnání s kon-
venčně vypěstovanými potravi-
nami, mají vyšší obsah:
- vitamínu C,
- důležitých minerálů,
- stopových prvků.
http://www.soilassociation.org/
web/sa/saweb.nsf/89d058cc4d
beb16d80256a73005a2866/53
6379ea38eaf4ca80257383006
1ac90!OpenDocument

5. EU - POLSKO
Studie ukázala, že bio rajčata
měla, ve srovnání s konvenčně
vypěstovanými rajčaty, vyšší
obsah:
- vitamínu C,
- beta-karotenů,
- flavonoidů.
Hallmann, Ewelina and Rem-
białkowska, Ewa (2007) Com-
parison of the Nutritive Quality
of Tomato Fruits from Organic
and Conventional Production in
Poland. http://orgprints.org/
9944/

6. EU - FRANCIE
Studie ukázala, že bio broskve
měly, ve srovnání s konvečně
vyprodukovanými: 
- vyšší obsah polyphenolů, 
- vyšší nutriční kvalitu,
- lepší chuť.
Fauriel, J.; Bellon, S.; Plenet,
D. and Amiot, M.- J. (2007)
On-farm influence of produc-
tion patterns on total polyphe-
nol content in peach.
http://orgprints.org/9855/7. 

7. EU-Polsko
Studie ukázala, že bio jablečné
pyré mělo, ve srovnání 
s jablečným pyré konvenčně
vyprodukovaným:
- vyšší obsah fenolů,
- 36 % vyšší obsah vitamínu C,
- 50 % vyšší obsah flavonoidů,
- 47 % vyšší aktivitu antioxi-

dantů,
- vyšší obsah bioaktivních

látek (z roku 2005).
Pokračování na str. 15
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Zprávy z výzkumu
Pokračování ze str. 14

Rembialkowska, Ewa; Hall-
mann, Ewelina and Rusac-
zonek, Anna (2007) Influence
of Processing on Bioactive Sub-
stances Content and Antioxi-
dant Properties of Apple Purée
from Organic and Conven-
tional Production in Poland.
http://orgprints.org/9943/

8. USA
Studie ukázala, že bio kiwi
mělo, ve srovnání s konvenčně
vypěstovanými kiwi, výrazně:
- vyšší obsah vitamínu C,
- vyšší obsah polyphenolů,
- vyšší obsah hlavních minerálů,
- vyšší aktivitu antioxidantů.
Amodio, M.L., Colelli, G.,
Hasey, J.K., Kader, A. A.
(2007) A comparative study of
composition and postharvest
performance of organically
and conventionally grown
kiwifruits. Journal of the Sci-
ence of Food and Agriculture.
87, 1228 - 1236

9. EU - VB
Ellis et al. (2006), Nielsen and
Lund-Nielsen (2005) a další.
Výsledky studií ukázaly, že bio
mléko mělo v průměru:
- 68 % více omega 3 mastných

kyselin,
- vyšší obsah kyseliny lino-

leové, 
- nižší poměr omega 3 ku

omega 6 mastným kyselinám,
- vyšší poměr poly-nenasy-

cených mastných kyselin,  
- vyšší obsah antioxidantů: 
- až o 46 % více vitamínu E,
- až 3krát více beta-karotenů,
- luteinu,
- zeaxanthinu.
http://www.soilassociation.org/
web/sa/saweb.nsf/848d689047
cb466780256a6b00298980/f9
d683dcab65814a8025716b003
d563e!OpenDocument

Zdroj: www.csvv.cz

EKOLOGICKÉ ZEMĚDĚLSTVÍ VE SVĚTĚ
Peru exportuje stále více
bioproduktů 
V roce 2007 vyvezlo Peru bio-
produkty za 160 milionů dolarů
(2,4 mld Kč). Objem exportu
roste meziročně o 50 % a le-
tošní očekáváný objem do-
sáhne 220 milionů dolarů.  
Peru je největším světovým
vývozcem biokávy a druhým
největším vývozcem biokakaa.
Káva se podílí dvěma třetinami
na celkovém vývozu biopro-
duktů Peru, banány mají podíl
20 % a kakao přibližně 7 %. 
Přibližně jedna třetina pro-
dukce míří do USA, zbytek do
Evropy. Mezi další biopro-
dukty, které Peru vyváží do
USA, patří tropické ovoce,
bavlna a léčivé rostliny. Švý-
carsko je největším trhem pro
Peruánské fazole.
V Peru se ekologickému ze-
mědělství věnuje na 33 000 far-
mářů, celkově obhospodařují
více než 270 000 hektarů.
Téměř 100 % produkce banánů

je ekologická. Biobanány smě-
řují především do USA (46 %),
Nizozemí (22 %), Belgie (17 %),
Japonsko (8 %), a Německo 
(1 %). 
Domácí trh s biopotravinami je
zatím v Peru malý a rozvíjí se
pomalu. Největším trhem je
hlavní město Lima. Biopo-
traviny se prodávají v super-
marketech, prodejnách zdravé
výživy a malých, venkovních
tržnicích. 

http://www.prompex.gob.pe

Nejproduktivnější jsou
malé farmy
George Monbiot, dopisovatel
britského Guardianu, nedávno
napsal: „Otázka, zda lidstvo
bude nebo nebude mít dostatek
potravin je do značné míry
závislá na vlastnictví. Tento
fakt odráží neočekávané zji-
štění, které bylo poprvé vypo-
zorováno v roce 1962 nosi-
telem Nobelovy ceny za eko-
nomiku Amartya Senem a které

bylo od té doby potvrzeno
desítkami studií. Existuje ne-
přímý vztah mezi velikostí
farmy a množstvím úrody,
které vyprodukuje na jednotku
plochy. Čím menší jsou, tím
vyšší jsou výnosy...
Nedávno zveřejněná studie 
o tureckém zemědělství zjistila,
že farmy menší než jeden hek-
tar jsou 20 krát produktivnější
než farmy větší než 10 hektarů.
Pozorování Amartya Sena byla
potvrzena v Indii, Pakistánů,
Nepálu, Malajsii, Thajsku,
Jávě, Filipínách, Brazílii, Ko-
lumbii a Paraguayi. Vypadá to,
že platí téměř všude.“

Rozdílné tendence 
v pěstování biokukuřice 
v Evropě 
Přibližně třetina v Evropě vy-
pěstované biokukuřice pochá-
zela v roce 2005 z Itálie, rozsah
ploch věnovaných této plodině
má však sestupnou tendenci: 
v roce 2005 to bylo 14 000 ha,
v následujícím roce již jen 
13 000 ha. Na druhém místě se
umístila Francie s 9 600 ha
(2005), která však v roce 2006
zredukovala svou kukuřičnou
plochu o více jak 2 500 ha.
Třetí největší plochu ekolo-
gické kukuřice mělo Rakousko.
V roce 2005 pěstovalo kukuřici
na 5 500 ha, v roce 2006 to
bylo již 6 000 ha. Rozšířením
plochy ze 4 000 na 4 500 ha se
v mezidobí dostalo Madarsko
před Německo, kde došlo 
v roce 2006 ke snížení plochy 
z 5 000 ha (2005) na cca 4 500 ha.
Řecko v roce 2006 více jak

zečtyřnásobilo plochu ekolo-
gicky pěstované kukuřice na
více jak 4 000 ha, čímž se
dostalo těsně za Německo. 
V roce 2006 poprvé předložilo
čísla o plochách ekologicky
pěstované kukuřice i Rumun-
sko: se 2 200 ha ekologické
kukuřice se země přibližuje 
k velkým producentům. Další
evropské země mají plochy
menší než 1 000 ha.
Celková plocha ekologicky
pěstované kukuřice se v EU 
v roce 2006 oproti před-
chozímu roku mírně navýšila
na celkem 43 000 ha. Poptávka
po bioosivu kukuřice se ale
nadále snižuje. Celkový odběr
bioosiva poklesl z 20 358 jed-
notek v roce 2005 na 15 217
jednotek v roce 2007. Jedné
jednotce odpovídá 50 000 zrn.
Vzhledem k růstu cen na trhu
obilovin není negativní vývoj
kukuřičných ploch v západní
Evropě překvapující a bude
pravděpodobně dále pokračo-
vat. V letech 2004 a 2005
nebyl rozdíl cen mezi potra-
vinářskou pšenicí a kukuřicí tak
veliký a krmná pšenice byla
levnější než kukuřice. Od
počátku roku 2007 se zvyšují
ceny všech obilovin, ceny
potravinářské pšenice značně
stouply a pšenice je dnes
výrazně více ceněna než
kukuřičné zrno. K tomu se
přidávají vysoké nároky na
pěstební techniku a zvýšené
pěstební riziko u kukuřice.

Autor: Antje Kasbohm,
Zentrale Markt- und

Preisberichtstelle (ZMP),
překlad EkoConnect

Bio Obchod, informační měsíčník pro prodej biopotravin v České republice.
Vinohradská 261, 664 34 Moravské Knínice, tom@greenmarketing.cz
www.greenmarketing.cz. Registrováno: MK ČR E 16667
Uzávěrka pro redakční příspěvky a inzerci vždy do 25. předcházejícího měsíce.
Inzerce: tom@greenmarketing.cz, 
tel: 541 263 456 2008c
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Kalendář bio akcí

Rozvoj agroindustriálního komplexu: perspektivy,
problémy a možná řešení; mezinárodní konference, 
4. - 9. srpna 2008, Německo (www.logoev.de)

The Summer Academy on Organic Animal 
Breeding and Organic Animal Husbandry, 
1. - 14. září 2008, Dráždany, Německo
(http://www.ekoconnect.org/en_sommerakademie
_2008.html)

8. Evropská letní akademie ekologického zemědělství
- Bioakademie 2008, 3. - 5. září 2008, 
Lednice na Moravě, Česká republika 
(www.pro-bio.cz/bioak/)

BioFach Japan 2008, 24.-26. září 2008, 
Tokyo, Japonsko 
(www.biofach-japan.com/main/Page.html)

6th International Ecology Fair EKOBIS 2008, 
11. - 14. září 2008, Bihac, Bosna a Hercegovi na
(www.pkusk.com.ba/ekobis.html)

The 5th International Scientific Conference on 
Sustainable Farming Systems, 
5. - 7. listopad 2008, Pieštany, Slovensko
(www.ecomit.vurv.skk)

Asia Organic & Lohas Expo 2008 - Taipei, Taiwan, 
24. - 26. října 2008 (www.lohas-city.com)

Natural Ingredients 2008 - Villepinte, Francie, 
4. - 6. listopad 2008 (www.fi-events.com)

Arab Naturals 2008 - Abu Dhabi, United Arabs, 
28. - 30. listopad 2008 (www.arabnaturalsexpo.com)

FiBL Kurz: 'GMO residues in organic produce 
- assessment and interpretation', 
4. - 6. listopad, 2008
(http://www.fibl.org/english/training/course/2008/gm
o.php)
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Poradenství v oblasti
marketingu a prodeje
biopotravin.

Poslání
Posláním společnosti Mgr.Tomáš
Václavík − Green Marketing je
pomáhat rozšiřování českého
ekologického zemědělství 
a prodeje biopotravin
poskytováním vynikajících a
profesionálních marketingových
poradenských služeb a přesných
informací ekologickým farmářům,
výrobcům a obchodníkům 
s biopotravinami.

Váš nejlepší nástroj pro komunikaci
s obchodníky s biopotravinami.
Inzerát v magazínu Bio Obchod
přímo zasáhne vaši cílovou skupinu
a pomáhá vám zvyšovat obraty na
prudce rostoucím českém 
bio trhu. Využijte 
výhodné ceny 
plošné i vkládané 
inzerce. 
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Po loňském mírném propadu
se letos opět rozšiřuje rozměrekologického zemědělství. Po-tvrzují to aktuální statistickéúdaje ministerstva zemědělstvík 31. říjnu letošního roku.

Během uplynulých deseti mě-síců se počet zemědělců přih-lášených do ekologického reži-mu hospodaření zvýšil o 83
podniků a celkově tak dosáhl912. Na 6,45 procenta z 5,98
procenta vzrostl  také podílvýměry ekologicky obhospo-dařované půdy na celkovéploše zemědělské půdy. Pozi-tivní je nárůst ploch orné půdy,která tak díky rozšíření o téměř2400 hektarů dosahuje celkem

23 162 hektarů. Příznivé jerovněž  zvýšení počtu výrobců

Ekologické zemědělství opět na vzestupu
biopotravin, kterých je nyní148. 
Ministerstvo zemědělství pova-žuje za stimuly k opětovnémurůstu především vznik konku-renčního prostředí v oblastikontroly a certifikace. Dnes v ČR fungují tři kontrolní orga-nizace pověřené MZe, kterýmijsou KEZ o.p.s., ABCERT

GmbH a Biokont CZ s r.o. Dálese s účinností od počátkuletošního roku také výraznězjednodušila národní legislativastanovující pravidla admini-strace ekologického hospo-daření. Např. zákon o ekolo-gickém hospodaření byl zre-dukován o polovinu, současnáprováděcí vyhláška má oprotipůvodním 15 stranám a 17

přílohám pouze dvě strany
textu a dvě přílohy. 
Probuzení zájmu o ekologické
zemědělství může pramenit i z postupně rostoucího pově-domí o výhodách a přínosech
tohoto hospodaření pro krajinu
i pro zdraví člověka a s tím
spojená poptávka po biopro-duktech. Zde ministerstvo
spolupracuje s partnery z ne-vládních organizací na infor-mování spotřebitelů např. přiakci „Září - měsíc ekozeměděl-ství a biopotravin“, vyhlášeníbiopotraviny roku, podporou

výstav, mezinárodních a lokál-ních akcí, nebo šířením tisko-vých a propagačních materiálů
zaměřených na ekoprodukci. 

Zdroj: MZe

BioFach 2007
klepe na dveře
Největší veletrh biopotravin nasvětě - BioFach - se blíží. Vícenež 2 100 vystavovatelů před-staví své novinky v oblastibiopotravin ve veletržním pa-láci v Neměckém Norimberkuod 15. do 18. února 2007. 

BioFach nabízí jedinečnoumožnost přehlídky nejnověj-ších produktů v oblasti biopo-travin, od surovin až po zbožídenní potřeby, další přírodnízboží jako látky, hračky, pro-dukty ekologického zeměděl-ství a zajištění jejich odbytu natrhu. 
Tentokrát se na veletrhu před-staví i české firmy ve společ-ném stánku, který zajišťujeSZIF. 

Hlavní svě-
tový veletrh
pro biopro-
dukty má od
roku 2007
krásného sy-
na. Jmenuje
se Vivaness a je specializo-vaným veletrhem pro přírodníkosmetiku a wellness. S vícenež 200 vystavovateli vysocekvalitní přírodní kosmetiky aproduktů péče o tělo se vpříštím roce poprvé představíjako samostatný veletrh svýrazně rozšířenou nabídkou.BioFach a Vivaness se budounapříště konat ve veletržním

centru v Norimberku vždyspolečně.

Souběžně se specializovaným
veletrhem budou renomovaníodborníci na více než 100
akcích informovat o nejaktuál-nějších tržních trendech na BioFach - konferenci a fóru
Vivaness.
Další informace o akci a sez-nam vystavovatelů je k dis-pozici na www.biofach.com.Nenechejte si návštěvu Bio-Fach ujít, je to jedinečná

příležitost vidět pod jednou
střechou celý bio svět. 

Marketingové poradenství
Marketingové a komunikační 
strategie
Vztahy s médii
Pořádání událostí
Jednotný firemní grafický styl 
Reklama a umístění inzerce
Odborné vzdělávání v oblasti 
marketingu a prodeje biopotravin
Tržní analýzy
Pro potřeby podnikatelských záměrů 
a marketingových strategií vám nabízíme
hloubkové analýzy vybraných segmentů 
trhu dle vašich potřeb.

Kontakt: Green marketing, Tom Vaclavik, tel.: 541 263 456, e−mail: tom@@greenmarketing.cz 

www.greenmarketing.cz
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